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Филякина Д.Д. К вопросу о понятии и формах реорганизации корпораций
Изменения действующего законодательства в части регулирования вопросов реорганизации в 2014 г. в целом не затро-

нули легального понимания реорганизации, которое осталось традиционным в рамках добровольных действий: слияния, 

присоединения, разделения, выделения и преобразования. Проблемным остается вопрос об отнесении всех прочих форм 

(составов), схожих по методам реализации и/или результату, к реорганизации, российское понимание которой отличается 

от принятой в странах англосаксонской правовой модели, где оно, как правило, связывается с банкротством, а затем уже с 

оптимизацией деятельности. На сегодня с учетом изменений законодательства в 2014 г. и разъяснений Пленума Верхов-

ного Суда РФ в 2015 г. правовое регулирование вопросов реорганизации акционерных обществ представляется в целом 

оптимальным, что не снимает задач доктринального анализа практических вопросов реорганизации, ее видов и правовых 

последствий.
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Filyakina Darya D., Postgraduate Student of the Department of Civil Law majoring in 40.06.01 Jurisprudence of the Kuban State 

Agrarian University named after I.T. Trubilin. On the Concept and Forms of Reorganization of Corporations
Changes in the current legislation in terms of regulating the issues of reorganization in 2014 as a whole did not affect the legal 

understanding of the reorganization that remained traditional in the framework of voluntary actions: merger, merger, separation, 

separation and transformation. The problem of assigning all other forms (compositions) similar in methods of implementation and/or 

result to reorganization remains a problem, the Russian understanding of which differs from that adopted in the countries of the Anglo-

Saxon legal model, where, as a rule, it is associated with bankruptcy, and then with optimization of activities. For today, taking into 

account changes in the legislation in 2014 and explanations of the Plenum of the Supreme Court of the Russian Federation in 2015, the 

legal regulation of the issues of reorganization of joint-stock companies appears to be optimal on the whole, which does not remove the 

tasks of the doctrinal analysis of practical issues of reorganization, its types and legal consequences. 
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